
Zápis ze společného zasedání kolegií právnických fakult MU a UK dne 17. a 18. 4. 2023

Přítomni PrF MU: doc. Škop, Ing. Přikrylová, doc. Sehnálek, doc. Šilhán, doc. Radvan, dr.
Jurníková, doc. Zbíral, dr. Židek, Ing. Hrušková

Omluveni: doc. Tomášková

Přítomni PF UK: prof. Boháč, doc. Antoš, prof. Handrlica, dr. Honusková, prof. Tomášek, Bc.
Hájek, prof. Koldinská, dr. Staša, dr. Urban, Bc. Hrubešová

Omluveni: doc. Chromá, doc. Pfeiffer, p. Linzer, prof. Wintr

Místo konání: Univerzitní centrum Telč

17. 4. 2023
Program:

1. Podpora vědy a její hodnocení: hledání alternativy k hodnocení právní vědy jak s
ohledem na podmínky GAČR, tak obecného hodnocení právní vědy v konturách
Metodiky 17+.

2. Možné kontury magisterského studijního programu: hledání společného základu,
který bude akceptovatelný pro právnické fakulty a zajistí jak společný rámec
právnického univerzitního vzdělání, tak možnosti pro specifika jednotlivých fakult.

3. Reforma doktorského studia – příprava, přístupy UK a MUNI.

Děkan Škop se ujal moderování jednání, přivítal přítomné členky a členy obou kolegií na
společném zasedání. V úvodu představil kolegium děkana Právnické fakulty Masarykovy
univerzity.

Děkan Boháč poděkoval za uskutečnění setkání, zmínil společná témata a představil kolegium
děkana Právnické fakulty Univerzity Karlovy.

1. Podpora vědy a její hodnocení

Děkan Škop ocenil možnost problematiku společně prodiskutovat a vyslovil záměr společně

1



najít nejvhodnější kritéria hodnocení právní vědy, otevřel rozpravu k hodnocení právní vědy, se
kterou je spojeno financování. Děkan Boháč záměr podpořil, v diskusi zmínil nutnost posuzovat
právní vědu z více pohledů. Proděkan pro vědu a výzkum PrF MU doc. Zbíral ve svém vstupu
pohovořil o metodice a systému hodnocení a seznámil i s pohledem z pozice člena hodnotícího
panelu. Proděkan pro vědu, výzkum a edici PF UK prof. Tomášek se zabýval výsledky vědy
pražské fakulty a vyjádřil podporu vytvořit kritéria tak, aby výsledky hodnocení byly co
nejobjektivnější. Záměr podpořil i proděkan pro doktorské studium PF UK prof. Handrlica a
doplnil rozpravu o zkušenosti s podporou studentů doktorských studijních programů. Děkan
Boháč zmínil finanční podporu pro mladé vědce na fakultě. Děkan Škop hovořil k systému
odměňování za publikace na PrF a vyzdvihl roli vedoucích kateder v této věci. Proděkanka pro
rozvoj fakulty PF UK dr. Honusková se zastavila u důležitosti spojení lidí s praxí.

Závěr: Kolegia se vyslovila pro nutnost produkovat kvalitní výstupy a stanovit
objektivizovaná kritéria hodnocení v rámci metodiky. Dále se shodla na nutnosti větší
osvěty při hodnocení vědeckých výstupů a nutnosti zajistit více hodnotitelů z obou
fakult. Shodla se na spolupráci a podpoře na fakultách. Společné jednání v této věci bude
ještě upřesněno.

2. Možné kontury magisterského studijního programu

Děkan Škop seznámil s pracemi na nové akreditaci magisterského studijního programu na PrF
MU a seznámil s konturami nového programu. Zmínil hlavní cíl - zvláště studenty učit přemýšlet,
zdůraznil univerzálnost a schopnost absolventa se správně v praxi zorientovat a doučit se
cokoliv při změně předpisu, zmínil také dobrou reprezentaci univerzity.

Děkan Boháč uvedl, že u nich reformovaný magisterský studijní program již funguje 3 roky,
seznámil se změnou u státních závěrečných zkoušek, kde přešla ústní forma na písemnou.
Zdůraznil klíčovou orientaci programu na profil absolventa, posílení dovednostní, zvláště v
seminářích povinných předmětů. Hovořil o uspořádání programu, systému SZZk, modulovém
uspořádání předmětů a profilaci.

Proděkanka pro magisterský studijní program PrF MU dr. Jurníková seznámila se systémem
SZZk a se záměry reformy. Hovořila o nastavení přednášek a seminářů, počtu studentů ve
skupinách. Na dotaz na homogenní skupiny vysvětlila výhody a nevýhody u studentů prvních
ročníků, zmínila také administrativní náročnost nastavení pro velké programy.

Kolegia diskutovala mimo jiné otázky studijní neúspěšnosti nebo výhody a nevýhody přednášek
v klasické prezenční formě nebo v on-line režimu.

Závěr: Kolegia se shodla, že profil absolventa magisterského studijního programu by se
neměl měnit. Prodiskutovala otázky modulů, přednášek i dalších specifik obou fakult.
Potvrdila zájem o zajištění společného rámce právnického univerzitního vzdělání v ČR.
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3. Reforma doktorského studia

Proděkan pro doktorské studium a rigorózní řízení PrF MU doc. Šilhán seznámil se sníženým
počtem doktorských studijních programů. Hovořil o aktuálních tématech mimo jiné k otázce
financování, otázce rozdílu mezi prezenčním a kombinovaným způsobem studia, studijní
neúspěšnosti. Vyslovil zájem o rozpravu k fungování anglických doktorských programů a
internacionalizaci.

Proděkan pro doktorské studium PF UK prof. Handrlica uvedl, že fakulta má anglický doktorský
program, který je koncipován široce, daří se naplnit a běží zatím krátce. Seznámil s vizí na
zkvalitnění PhD studia a záměrem zlepšit viditelnost fakulty. Děkan Boháč doplnil představu o
finanční informace.

V diskusi zazněly názory k navyšování stipendií pro studenty doktorských studijních programů a
promítnutí do organizace a hospodaření fakult.

Proděkan Šilhán seznámil s tabulkou „Bližší specifikace prezenční a kombinované formy
doktorského studia“, definující v čem spočívá rozdíl mezi prezenční a kombinovanou formou
studia.

Závěr: Kolegia se seznámila s odlišnostmi v počtu studentů i v počtu programů DSP,
brněnská fakulta předložila k seznámení tabulku odlišující prezenční a kombinovanou
formu studia.

18. 4. 2023
Program:

1. Financování VŠ (zejména humanitních a příbuzných společensko-vědních fakult) -
výměna zkušeností s financováním právnické fakulty UK a MUNI.

2. Další vzdělávání právníků, včetně placených kurzů a LL.M. Možnosti soustředit
akreditované vzdělávání pouze na veřejné vysoké školy, standardy výuky v dalším
vzdělávání, strategie zapojení do dalšího vzdělávání právnických profesí.

3. Mediální obraz práva. Posílení obrazu práva s ohledem na uchazeče a posílení
povědomí o právu a jeho roli ve společnosti.

Děkan přivítal na druhém dni jednání a otevřel aktuální témata.
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1. Financování VŠ

Děkan Boháč ocenil, že se téma prosazuje v rámci Asociace právnických fakult. Uvedl, že na
fakultě aktuálně probíhá přijetí Kariérního řádu a dále vyjmenoval silné stránky, které fakulta má.
Sdělil, že v rozdělování části peněz se na fakultě promítá hodnocení vědeckých výsledků.

Děkan Škop komentoval aktuální situaci na své fakultě. Sdělil, že se PrF MU vůči univerzitě
zavázala přijímat více studentů, ovšem počty uchazečů klesají, vyšší příjem peněz se
neočekává, zároveň se kontroluje ukazatel počtu studentů na pedagoga. Efekt není ideální,
významná je také skutečnost, že se pracuje při přijetí uchazečů s percentilem 30. Uvedl, že v
této složité situaci, aby se ulehčilo magisterskému studijnímu programu, fakulta otevírá nové
bakalářské programy.

Přítomní mimo jiné diskutovali otázku nastavení univerzitních pravidel, nalezení možností
vnitřních zdrojů financování nebo otázku samoplátců, trend v počtech slovenských studentů.

Závěr: Kolegia se přihlásila k usnesení Asociace právnických fakult, které poukázalo na
podfinancování vysokých škol jako celku a zejména humanitních a příbuzných
společenskovědních fakult. Fakulty se snaží nalézt další zdroje, snaží se získat a hledat
vnitřní zdroje jako akreditované vzdělávání, což ovšem není dostačující, neboť jsou
primárně financovány ze státního rozpočtu. Bylo konstatováno, že pokud se peníze
podmiňují reformami, ty na fakultách probíhají a některé jsou již provedeny. V diskusích
se ukázala rozdílnost způsobu a pravidel financování na obou fakultách.

2. Další vzdělávání právníků, včetně placených kurzů a LL.M.

V první části rozpravy přítomní komentovali absurdní situaci a nabídku kurzů na trhu, kde nabízí
kurzy nevěrohodné soukromé společnosti a shodli se, že další vzdělávání právníků by měly
poskytovat jen veřejné vysoké školy. Pro fakulty to znamená důraz na zviditelnění se, více
veřejnost informovat.

Děkan Boháč uvedl, že fakulta nabízí další vzdělávání právníků a poskytuje řadu placených
kurzů. Zmínil kurz pro tlumočníky, kde je snaha získat první mikrocertifikát pro absolventy. Prof.
Koldinská, koordinátorka pro LL.M. a cizojazyčné studijní programy PF UK, představila koncepci
výuky, uvedla fakt, že placené kurzy jsou dobrým zdrojem financování a pražské právnické
fakultě se v tomto směru daří, momentálně běží několik kurzů LL.M. a další jsou v přípravě.
Poukázala na slabší místa, jako je marketing, nebo absence statutu studenta při studiu.
Vyslovila konkrétní nabídku na společnou účast při podání žádosti na finanční prostředky pro
výuku. Doc. Sehnálek, proděkan pro bakalářské a navazující studium PrF MU, hovořil o
koncepci výuky a nedávných zásadních změnách, zvláště zredukování fyzického kontaktu a
využití zkušenosti z covidové doby. Představil běžící programy a výhled na další období. Doc.
Antoš, proděkan pro komunikaci a IT PF UK, seznámil s dalšími kurzy ať v praxi, které jsou
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pořádány v rámci celoživotního vzdělávání, nebo v rámci společenské role univerzity, která je
velmi významná. Přítomní se shodli, že tady je vhodný prostor pro další finanční zdroje a on-line
doba svědčí této oblasti vzdělávání. Dr. Urban, koordinátor pro studium na PF UK, pohovořil o
spolupráci se středními školami.

Závěr: Kolegia si vyměnila informace o kurzech a zdůraznila, že nabízí kvalitní kurzy na
rozdíl od neakreditovaných subjektů, které se také pohybují na trhu.

3. Mediální obraz práva

Děkan Škop hovořil o důležitosti posílení obrazu práva s ohledem na uchazeče a posílení
povědomí o právu a jeho roli ve společnosti. Zmínil, že mediální obraz práva je tragický a
pokřivený. V médiích se objevují většinou jen negativní zprávy, v poslední době kauzy týkající
se sexuálního obtěžování. Vědecké úspěchy, dobré počiny bohužel nezaznívají. Otevřel diskusi
nad tímto tématem, zda je možné s obrazem něco dělat. Děkan Boháč uvedl, že se fakulta
intenzivně snaží dávat pozitivní zprávy na sociální sítě, ale stejně větší dopad mají zprávy
negativní. Doc. Radvan, proděkan pro zahraniční a vnější vztahy PrF MU, potvrdil důležitost a
seznámil s natočenými medailony s významnými pedagogy fakulty. Vedení fakult si vyměnilo
zkušenosti s komunikací s televizí a tiskem týkající se popularizace práva ve společnosti.

Závěr: Kolegia se shodla, že snaha o popularizaci práva k široké veřejnosti není snadná,
ale je žádoucí, a to i vzhledem ke společenské roli obou fakult.

Děkani Škop a Boháč jednání ukončili a poděkovali všem přítomným za účast, označili setkání
krok správným směrem a vyjádřili vůli v takových setkáních pokračovat.

Shrnutí: Vedení obou fakult prodiskutovalo aktuální témata jako věda, financování VŠ
nebo otázky právního vzdělávání. Cílem bylo seznámit se s fungováním jiné fakulty a
zjistit, jaké společné problémy, či plány obě fakulty mají. Ukázalo se, že přestože se
každá z fakult pohybuje v jiném prostředí, které je dáno odlišnou tradicí či vnitřními
předpisy, problémy mají velmi podobné. Setkání se neslo v přátelském duchu a určitě se
v budoucnu zase podobná akce zopakuje.

Schválil: Martin Škop, děkan

Zpracovala: Hana Hrušková, vedoucí sekretariátu

V Brně dne 18. 4. 2023
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